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وأمي  أبي  إلى

 ووقفوا احبهم من  كل إلى

بجانبي 

 الباحث

والتقدير الشكر
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 واتوجه وتعالى سبحانه لله واخيرا اول الشكر

 وأخص العون يد لي  مد من  لكل والثناء بالشكر

: بالشكر

 ( كلية والتعكنولوجيا للعلوم السودان جامعة

العليا). الدراسات

 للعلوم السودان بأكاديمية الجلء الساتذة

والمصرفية. المالية والدراسات

 للعلوم السودان أكاديمية مكتعبة اسرة

والمصرفية. المالية والدراسات

 للعلوم السودان جامعة مكتعبة

 السلمية امدرمان جامعة والتعكنولوجيا،ومكتعبة

النيلين . وجامعة

 للستعثمارات سيقا بالشكرشركة كمااخص

القابضة. للسيارات جياد وشركة المحدودة

 الذي محمد ادم الهادي الدكتعور بالشكر اخص

البحث. هذا على بالشراف ساعدني 
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. وتعالى سبحانه لله بعد ومن  قبل من  والشكر

الباحث                                                 

البحث مستخلص

 في  الصناعية المنشآت اداء تقويم في  ودورها التعحويل اسعار موضوع البحث تناول
:  التعاليين  السؤالين  في  البحث مشكلة وتمثلت السودان

 الدارة تمكن  بيانات المسئولية مراكز بين  الداخلي  التعحويلي  السعر يوفر هل.1
؟ للمنشأة الداء تقويم من 

 مراكز اداء تقويم في  التعحويلي  السعر بيانات من  فعل الدارة تستعفيد هل.2
؟ لها التعابعة المسئولية

 الداخلية التعحويل اسعار بيانات تلعبه ان يمكن  الذي الدور معرفة الى البحث هدف
 المسئولية مراكز اداء تقويم خلل من  وذلك ككل الصناعية المنشأة اداء تقويم في 

.  ككل الصناعية المنشأة داخل
 مسئولية مراكز الى النتعاجية الوحدات تقسيم ان في  البحث اهمية  وتمثلت

 الى تحتعاج التعي  العلمية الدارية الموضوعات من  المراكز هذه اداء على والوقوف
 استعخداما الكثر تعد الداخلية التعحويل اسعار ان كما والدراسات، البحوث من  مزيد
 اداء لتعقويم الفضل الطريقة تعتعبر فهي  لذلك الصناعي  للتعنظيم الداخلية المراكز بين 
المراكز. هذه

 والمنهج الفروض ووضع البحث محاور لتعحديد الستعنباطي  المنهج الباحث استعخدم
 والمنهج السابقة الدراسات لعرض التعاريخي  والمنهج ، الفروض لختعبار الستعقرائي 

 الفروض صحة اثبات من  الباحث تمكن  حيث العينة اسلوب باستعخدام الوصفي 
:  التي  في  المتعمثلة

 المعلومات تدفق سهولة الى يؤدي مسئولية مراكز الى الصناعية المنشأة - تقسيم1
.  وظائفها لداء للدارة المساعدة

 مراكز لتعقويم للدارة المعلومات توفير في  الهم المصدر التعحويلي  السعر - يعتعبر2
.  الداري التعنظيم داخل المسئولية

 بالمنشأة النتعاج تكلفة تخفيض الى التعحويل اسعار اسلوب تطبيق - يؤدي3
الصناعية.

 تقويم في   مهم  دور لها التعحويل اسعار ان اهمها النتعائج من  عدد الى البحث وتوصل
 للمنشأة العليا الدارة بواسطة التعحويل اسعار تحديد يتعم وانه المسئولية مراكز اداء

. النتعاج تكلفة تخفيض الى يؤدي مما ، الربح هامش زائد التعكلفة حسب وذلك
 الدارة وسماح اكبر بصورة التعحويل بسعر الهتعمام بضرورة التعوصيات اهم وتمثلت

 بما الطرفين  بين  التعفاوض طريق عن  المناسب السعر بتعحديد القسام لرؤساء العليا
. قسم كل احتعياجات يحقق

. المستعقبلية والدراسات البحوث من  بعدد الباحث اوصى كما
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Abstract

This thesis handled the topic of rates of transfer, and their impact in the 

evaluation of the performance of the industrial establishment, in Sudan. The study 

problem was represented by the following two questions:

1- Would the internal rate of transfer, between the responsible centers, provide 

data which may avail the management to evaluate the performance of the 

establishment?

2- Would the management, really benefit form the rates of transfer data, in the 

evaluation of the performance of the responsible centers, which follow it?

The study aimed at knowing the role which could be played by the internal rates 

of transfer data, in the evaluation of the performance of industrial establishment, 

as a whole. This is done through the evaluation of the performance of the 

responsibility center’s, inside the industrial establishment.

The study significance was represented by the division of the productive units to 

responsibility center’s, and knowing the performance of these center’s, is a topic 

of scientific management which needs more research and studies. Also, the 

internal rates of transfer are more in use between the internal centers of the 

industrial organization. Therefore, it is considered the best way, for the evaluation 

of these centers.

The study used the inductive approach, to determine the axes of the research and 

setting the hypotheses. The deductive approach was used for testing the 

hypotheses. The historical approach was used for the review of the previous 

literatures .Meanwhile, the descriptive approach was used by using the sample 

technique; as the study managed to prove the correctness of the hypotheses; 

which were represented in the following:

1- The division of the industrial establishment, to responsibility center’s leads to 

the ease of the flow of the assisting information, to the management for 

performing its function.
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2- The rate of transfer is considered the more important source, for the provision 

of information to the management, to evaluate the responsibility centers inside 

the managerial organization.

3- The application of the technique of the rates of transfer, leads to the reduction 

of the production costs, in the industrial establishment.

The study reached a number of findings, the most important of these, is that the 

rates of transfer have an important role, to play in the evaluation of the 

performance of the responsibility centers. The rates of transfer are set by the 

higher management of the establishment, according to the cost, plus a profit 

margin. This leads to the reduction of the production cost.

The most important recommendations were represented by the need to care for 

the rate of transfer, in a bigger way; and the allowing of the higher management, 

to the Heads of sections, to determine the suitable rate, through negotiations 

between the two parties, in a way which achieves the needs of every section

The study, also, recommended a number of future research and studies
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